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مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار تهران گفت: تا زمانیکه 
قیمت جدید مورد پذیرش تولیدکننده های تخم مرغ نباشــد آنها از 
ارســال تخم مرغ برای عرضه در میادین میوه و تره بار خودداری 

می کنند.
فصاحت مدیرعامل ســازمان میادین میوه و تره بار تهران با بیان 
اینکه تغییر قیمت انجام شده در نرخ تخم مرغ هنوز مصوب نشده 

است، افزود: این نرخ باید مصوب و اعلام شود.

او گفت: نرخ نامه فعلی مربوط به قیمت تخم مرغ از قرار شانه ای ۷۶ 
هزار تومان است اما در نرخنامه جدید قیمت تغییر پیدا کرده است و باید 

این قیمت اعمال شود تا تخم مرغ در میادین عرضه شود.
فصاحــت گفــت: تــا زمانیکــه قیمت جدیــد مــورد پذیرش 
تولیدکننده های تخم مرغ نباشد آنها از ارسال تخم مرغ برای عرضه 

در میادین میوه و تره بار خودداری می کنند.
مدیرعامل سازمان میادین میوه و تره بار تهران افزود: با پیگیری 

مدیرکل بازرســی وزارت جهاد کشــاورزی و بــرای جلوگیری از 
اختلال در روند توزیع تخم مرغ قرار شــد تعاونی مرغداران میهن 
تا تصویب نهایی نرخنامه جدید تخم مرغ مورد نیاز میادین میوه و 

تره بار را تامین کند.
در بخشــنامه امروز ســازمان میــوه و تره بــار قیمت تخم مرغ 
بســته بندی ۳۰ عددی کــه تا دیروز ۹۴ هزار تومــان بود به ۸۹ 

هزار تومان رسید.

عاملان گرانی تخم مرغ در بازار مشخص شدند

اقتصادی

   اکبر ساحلی 
شــنبه همین هفته بود که سید جواد ساداتی نژاد 
وزیر جهاد کشاورزی مســئولیت این وزارتخانه را 
تامین غذای ســالم، کافی و عادلانه برای تمامی 
مردم بیان و اضافه کرد: تولید غذا به اندازه کفایت 
و دســترس مردم به آن با قیمت مناسب از جمله 
برنامه های جهادی وزارت جهاد کشــاورزی است.

وزیر جهاد کشــاورزی با اشــاره به اینکه تولید و 
قیمت ۲ مساله و مشکل پیش روی این وزارتخانه 
دولت ســیزدهم اســت، تصریح کــرد: در مرحله 
نخســت باید غذا، گوشــت، مرغ، میوه، گندم، جو 
و ذرت تولیــد و تامین شــود و پس از آن در مورد 
قیمت، تجارت، بازار و رفع دلال ها و واســطه ها، 

سخن گفت.
ســاداتی نژاد علــت گرانی غذا در بــازار را وجود 
دلال ها دانســت و گفت: برای ارزان شــدن غذا 
باید توزیع از حالت ســنتی در بازار حذف تا دست 

واسطه ها و دلال ها قطع شود.
وی، یکی از راه های مهم برای ارزان ســازی غذا 
را هوشمندسازی توزیع بیان و اضافه کرد: باید غذا 
از محــل مزرعه، دامپروری و مرغــداری به طور 

مستقیم به دست مصرف کننده برسد.
وزیر جهاد کشــاورزی خاطر نشــان کــرد: این 
هوشمندســازی از نزدیــک یک مــاه به صورت 
آزمایشــی در تهران وکرج در حال اجرا اســت، از 
هفته جــاری نیز در اصفهان آغاز  و به سرتاســر 
کشــور تعمیم داده خواهد شــد تا غــذا با حذف 
دلال ها، به دســت مصرف کننده و یا مستقیم در 

فروشگاه ها به فروش برسد.
وی گفت: امروز غذا در ایران مورد تهدید دشمن 
نیز اســت؛ آمریکا ورود مرغ اجداد را به این کشور 
را تحریم و نشــان داد که دشمن در غذا هم با ما 
شوخی ندارد، دشمنی اش در غذا هم استمرار دارد 
و اگر ما در گذشته مرغ اجداد آرین نداشتیم به طور 
حتم مشکل های بسیاری در تامین غذا برای مردم 

کشور به وجود می آمد.
ساداتی نژاد تاکید کرد: امروز حوزه امنیت غذا یک 
قدرت مهم برای جمهوری اسلامی ایران است که 
امیدواریم با شعار همه با هم و با همت کشاورزانی 
که بزرگترین ســرمایه کشور هســتند و با سخت 

کوشی و تلاش تامین شود.
وی بــا توجه به تحریم های ظالمانه دشــمن، از 
کشــاورزان و دامداران به دلیل تولید مواد غذایی 
قدردانی کرد و با اشاره به اینکه جمهوری اسلامی 
ایــران دارای توانمندی  های بزرگی اســت، افزود: 
ایــران جایگاه اقتدار غذایــی را در جهان دارد، اما 
امروز از آن برخودار نیست، امروز باید این ظرفیت 
تولید غذا که تولید قدرت در کشور است با تفکر و 

نگاه جهادی احیا شود.
امضای تفاهم نامه آغاز عملیات مشترک 

مدیریت هوشمند ارتقای بهره وری 
محصولات راهبردی

در همین راستا نشست مشترک مسئولان وزارت 
کشاورزی، کمیسیون کشــاورزی مجلس شورای 
اســلامی ایران و سازمان بسیج متستضعفین برای 
امضای تفاهم نامه آغاز عملیات مشــترک مدیریت 
هوشــمند ارتقای بهره وری محصولات راهبردی 
دربیش از ۱۰میلیون هکتار از اراضی کشــاورزی 
با حضور ســید جواد ســاداتی نژاد وزیر کشاورزی 
به همراه معاونان، محمد جواد عســگری، رئیس 
کمیسیون کشــاورزی مجلس و ســردار سرتیپ 

پاســدار غلامرضا ســلیمانی رئیس سازمان بسیج 
مستضعفین و مســئولان سازمان بسیج کشاورزی 

برگزار شد.
این نشست با گزارشــی از محمدرضا جهان سوز 
رئیس جامعه بســیج کشــاورزی درباره اقدامات 
انجام شده و برنامه های پیش روی این معاونت در 
راستای مدیریت هوشمند ارتقای بهره وری دربیش 

از ۱۰میلیون هکتار از اراضی کشور آغاز شد.
جهان ســوز در ابتدای ســخنان خود اظهار کرد: 
مهندسان کشاورزی در قالب طرح بسیج همگام با 
کشــاورزان از سال ۹۲ فعالیت خود را آغاز کرده اند 
و در حــال حاضر ۳۷۰ هزار کشــاورز و ۱۰ هزار 
کارشناس تحت پوشش این طرح در حال فعالیت 

در عرصه کشاورزی کشور هستند.
وی ادامــه داد: نبود نهاده دانش در کشــاورزی 
مهم ترین عامل پایین بودن بهره وری در تولید است 
و به همین دلیل میان بهره وری تولید و مقایسه آن 
با کشــاورزان نمونه فاصله بسیار زیادی وجود دارد 
که بسیج کشاورزی با به کارگیری نیروهای متعهد 
و متخصص در رفع این نقیصه و افزایش بهره وری 
در این زمینه را سرلوحه فعالیت های خود قرار داده 

است.
جهان ســوز توضیح داد: در طرح بســیج همگام 
با کشاورز، مهندسین بســیج کشاورزی و مربیان 
جهــش تولید با برگزاری کلاس های کشــاورزی 
و کارگروه های علمی در روســتاها، کشــاورزان را 
آموزش می دهند و کشــاورزانی که در این دوره ها 
شــرکت کرده اند می گویند این دوره ها سبب شده 
تا بهره وری آن ها در تولید محصولات کشــاورزی 

افزایش چشمگیری داشته باشد.
وی با اشــاره به مشــکل کم آبی و آثــار آن بر 
محصولات کشاورزی و لزوم ورود تکنولوژی های 
جدید در چنین شــرایطی ورود متخصصان به این 
حوزه را ضروری دانســت و گفت: آمارها نشــان 
می دهــد اراضی این طــرح در ابتدا بــا ۸۰ هزار 
هکتار در ســال ۹۶ آغاز شده و در سال ۱۴۰۱ به 
۱ میلیون و دویســت هزار هکتار رسیده و در این 
مدت بهره وری در برنــج پرمحصول ۱۱ درصد و 
در گنــدم و جو ۱۰ درصد و ذرت علوفه ای هم ۱۴ 

درصد افزایش عملکرد را نشان داده است.
رئیس سازمان بسیج کشــاورزی کشور افزود: با 
افزایش بهره وری در این اراضی قرار اســت سطح 
اراضی تحت پوشش طرح بیشتر شود و در ۷ سال 
آینده سطح پوشش بیشــتر عرصه های کشاورزی 
کشــور یعنی چیزی حدود ۱۰ میلیون هکتار را در 
برخواهد گرفت و ۳۰ هزار کارشــناس نیز مجری 

این طرح خواهند بود.
وی گفــت: بر اســاس رصد آمار بســیج جامعه 
تولید محصولات کشــاورزی  کشــاورزی فاصله 
نســبت به تولید کشاورزان نمونه حتی به ۲۱ برابر 
می رسد که می شــود با اجرای طرح های آموزشی 
ایــن فاصلــه را کاهــش داد و موجــب افزایش 

بهره وری در این حوزه شد.
ارزان سازی و سالم سازی غذا مهمترین 

ماموریت وزارت کشاورزی است
وزیر جهاد کشــاورزی بــا بیان اینکــه افزایش 
بهره وری با افزایش علم و فناوری محقق می شود، 
گفت: ارزان ســازی غذا بــا افزایــش بهره وری، 

بازاررسانی و حذف دلالان ایجاد خواهد شد.
ســید جواد ســاداتی نژاد در عملیات مشــترک 
مدیریت هوشــمند ارتقای بهــره وری محصولات 

راهبــردی ، افزود: فرمان مقــام معظم رهبری در 
گذشته و به خصوص امسال در عرصه خودکفایی، 
معیشت کشاورزان و رسیدن به امنیت پایدار غذایی 
مردم ایران رسالت بزرگی است که بر عهده وزارت 

جهاد کشاورزی نهاده شده است.
وزیر جهاد کشــاورزی اظهار داشت: بیش از ۲۰ 
میلیون نفر خانواده بزرگ کشاورزی در این زمینه 

در حال فعالیت هستند تا این اتفاق را رقم بزنند.
وی یادآور شد: پس از اسفند سال ۱۴۰۰ و چالش 
امنیت جهانــی، در تامین غذای کشــورمان هیچ 
مشــکلی وجود نداشــت و این مهم نشان دهنده 
آن است که تولیدکننده ایرانی با غیرت پای سفره 

مردم ایران ایستاده اند.
ساداتی نژاد با اشــاره به برگزاری نشست بسیج 
و وزارت جهاد کشــاورزی برای ارتقای بهره وری 
محصــولات راهبــردی، گفت: این نشســت در 
راستای هم افزایی بیشتر بین بسیج و وزارت جهاد 
کشاورزی رقم خورده تا در ماموریت تامین امنیت 
پایدار غذایی بر اساس رســالت ها و سیاست های 
اصلــی در وزارت جهاد کشــاورزی و طرح تحول 
دولت سیزدهم و پیگیری مباحث مربوط به امنیت 
غذایی در ســازمان بسیج و بسیج مهندسین پیش 

برویم.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به انعقاد تفاهم نامه 
برای پیشــبرد اهداف وزارت جهاد کشــاورزی و 
بســیج، افزود: این رســالت در طرح تحول دولت 
وجود داشــته که یکی از آن ها کشت قراردادی و 
الگوی کشت بوده اســت. کشت قراردادی کمک 

می کند تا الگوی کشت پیاده سازی و اجرا شود.
وی با اشــاره بــه اینکه یکی از مســایل در حوزه 
کشاورزی مرتبط با اطلاعات این بخش بوده است، 
بیان کرد: در این زمینه کمبود اطلاعات وجود دارد و 
اجرای الگوی کشت و کشت قراردادی، اطلاعات در 
این زمینه را کامل می کند؛ این مهم سبب دسترسی 
وزارت جهاد کشاورزی به میزان تولید در هر استان و 
منطقه از آغاز عملیات تا پایان آن می شود؛ همچنین 
سبب می شــود تا مجموعه زنجیره تامین با زنجیره 
بزرگ مهندسان که در کشور مستقر هستند به صورت 
کامل در ســامانه قرار گیرد و مدیریت در عرصه نیز 

بهتر خواهد شد.
ساداتی نژاد با اشاره به بحث بهره وری در کشور، 
افزود: با توجه به شــعار مطرح شده توسط رییس 
جمهور در وزارت جهاد کشــاورزی مبنی بر تولید 
غذای ارزان، با کیفیت، ســالم و ایرانی؛ این شعار 
در واقع تمــام عمده دغدغه های مــا را در بحث 

کشاورزی در برمی گیرد.
وزیر جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه ما در این راستا 
در حال تولید هســتیم، یادآور شد: آنچه امروز برای 
ما مهم است علاوه بر موارد عنوان شده ارزان سازی 
غذا بوده و غذا برای اینکه ارزان شــود باید افزایش 

بهره وری بازاررسانی و حذف دلالان رقم بخورد.
به گفته وی، بهره وری با افزایش علم و 

فناوری به دست می آید.
ســاداتی نژاد ضمن تشــکر از بسیج برای کمک 

در عرضه بازرســی های محصولات کشاورزی در 
کشور، تصریح کرد: در دولت سیزدهم بحث بازار، 
بازرگانی و نظارت بر کالاهای کشاورزی به وزارت 
جهــاد کشــاورزی واگذار شــد، در حالی که هیچ 
نیروی انســانی در این زمینه وجود نداشــت و اگر 
کمک بسیج در این زمینه نبود ما نمی توانستیم در 

این زمینه موفقیتی را به دست بیاوریم.
جلسه ماهانه وزارت جهاد کشاورزی 
و بسیج مستضعفین برای رصد طرح  

بهره وری کشاورزی
سردار غلامرضا ســلیمانی رئیس سازمان بسیج 
مســتضعفین پس از وزیر کشــاورزی درباره طرح 
ارتقای بهره وری در محصولات اساسی کشاورزی 
اظهار کرد:   بحران آب یکی از بحران های کشــور 
ما است که تنها به کاهش نزولات جوی سال های 
اخیر مربوط نیســت، بلکه یک ویژگی طبیعی در 

اعصار گذشته است.
وی همچنین گفت: شروع فصل جدیدی از جهاد 
خدمت در عرصه کشــاورزی مورد تأکید بسیج در 
شرایط پیشرو اســت و ما با تعامل با وزارت جهاد 
کشاورزی و بسیج جامعه کشاورزی در حال اجرای 

این طرح هستیم.
طرح های  گفــت:  همچنین  ســلیمانی  ســردار 
بســیج به صورت مردم پایه، علمی و با اســتفاده 
از فناوری ها و نرم افزارهای روز انجام می شــود و 
آغازگر امر مهمی از جمله امنیت غذایی هستیم که 

مورد تأکید مقام معظم رهبری قرار دارد.
وی همچنین ادامه داد: لازم اســت قرارگاه هایی 
بــرای امنیــت غذایی شــکل گیرد. با اســتفاده 
از مســئولان جهــاد کشــاورزی در اســتان ها و 
شهرستان ها و گروه های جهادی بر اساس اهداف 

توافقنامه مسائل را پیگیری و رصد کنیم.
رئیس بسیج مســتضعفین همچنین از همکاری 
وزارت جهاد کشاورزی بر اســاس توافقنامه ها در 
بخش منابــع طبیعی، جنگل ها، مراتــع یادکرد و 
گفت: در این زمینه ده ها میلیون نهال برای ذخیره 
آب وخاک در کشور کاشــته می شود. همچنین در 
حوزه اقتصاد دریا ظرفیت های مناســبی در کشور 
وجود دارد که باید از شــرایط به گونه ای اســتفاده 
کنیم که از مشــکلات عبور کنیم و رضایت ملت 

ایران افزایش یابد.
سردار سلیمانی با اشــاره به نوسانات اخیر ارزی 
و کاهــش ارزش ریال گفت: راهــکار آن افزایش 
تولید اســت وگرنه سیاست های پولی در درازمدت 
نمی تواند راهکار باشد. باید تمرکز بر روی طرح های 

اقتصاد مقاومتی و مردم محور داشته باشیم.
وی بخش های دامداری، باغداری و کشاورزی را 
برای تحقق امنیت غذایی و افزایش تولید ناخالص 
ملی مهم دانســت و گفت: باید همه ظرفیت ها به 
میدان بیایند و اجزای مثلث در کنار هم قرار گیرند 

تا به اهداف امنیت غذایی برسیم.
به گفته رئیس بســیج مستضعفین با اجرای طرح 
همکاری بســیج و جهاد کشاورزی امیدواریم سال 
۱۴۰۲ شاهد گســترش طرح بزرگ در بخش های 
کشاورزی کشور باشیم و زودتر از برنامه هفت ساله 
تدوین شــده به اهداف موردنظر طرح دست پیدا 

کنیم.
وی همچنیــن اظهار داشــت: برنامه های منظم 
ماهانه بین وزارت جهاد کشــاورزی و بسیج برای 

رصد پیشرفت طرح ها برگزار می شود.
امروز امنیت غذایی به امنیت ملی 

گره خورده است
کمیسیون کشاورزی  رئیس  محمدجواد عسگری 
مجلس نیز در این جلســه گفت: امنیت غذایی به 
امنیت ملی گره خورده است و اگر کشورها در قالب 
برنامه ریزی برای امنیت غذایی حرکت نکنند دچار 

آسیب می شوند.
وی گفت: بخش کشاورزی به گونه ای است که با 
کمترین ســرمایه گذاری می توانیم سه برابر بخش 

صنعت بهره وری به دست بیاوریم.
به گفته رئیس کمیســیون کشاورزی مجلس، ۴ 
میلیون بهره بردار کشــاورزی در کشــور داریم که 
۲۵ درصد از اقتصاد کشــور شــامل کشاورزی و 
دامپروری اســت و منبع اشتغال فراوانی در کشور 
است و محصولات کشــاورزی از مزرعه تا سفره 

مردم را شامل می شود.
عســگری چالش های مهم بخش کشــاورزی را 
شــامل بحران و کمبود آب عنــوان کرد و گفت:   
باید از منابع آب اســتفاده بهینه و مطلوب صورت 
گیرد؛ زیرا اکوسیســتم کره زمیــن به هم خورده و 
غیرقابل پیش بینی شده اســت. استفاده بی رویه از 
ســفره های آب زیرزمینی و فرونشســت زمین در 
کشور صورت گرفته که باید این روند متوقف شود.

وی گفت:  رشد شرکت های دانش بنیان در کشور 
ما ۴ درصد اســت که نســبت به دنیا خیلی عقب 
هســتیم در حال حاضر ۷ هزار عضو هیئت علمی 
کشــاورزی، ۲۵۰۰ محقــق و مروج در ســازمان 
تحقیقات کشاورزی و ۱۸۰۰ استاد در دانشگاه آزاد 
در بخش کشاورزی داریم و در کشور ما ۲۵۰ هزار 
فارغ التحصیل بخش کشــاورزی داریم درحالی که 
نرخ رشــد ما در بخش کشــاورزی فقط ۴ درصد 

است.
رئیس کمیسیون کشــاورزی مجلس این را هم 
گفت:  در حال حاضر ۳۰ درصد تولیدات کشاورزی 
ما به ضایعات تبدیل می شــود که اگر این ضایعات 
را کنترل کنیم می تواند غــذای ۲۷ میلیون نفر را 

فراهم کند.
عســگری با اشــاره به ارگانیک بــودن تولیدات 
کشــاورزی ایران گفت: کشــورهای همسایه ما با 
دارابودن ۵۰۰ میلیون نفر جمعیت بازار خوبی برای 
صادرات به شــمار می روند و بایــد برای صادرات 
به این کشــورها برنامه ریزی کنیم و اگر صادرات 
کشــاورزی رونق بگیرد می توان شیرهای نفت را 

ببندیم.
وی همچنیــن گفــت:   اگر در بخش ســلامت 
محصولات کشــاورزی هزار تومــان هزینه کنیم 
در بخــش بهداشــت و درمان به انــدازه ۱۰ هزار 
تومان صرفه جویی صــورت می گیرد همان گونه 
که سازمان بهداشت جهانی به سازمان فائو توصیه 
کرده کشــورهای درحال توسعه برای جلوگیری از 
بیماری های مختلف بایــد محصولات ارگانیک و 

بدون کود و سم استفاده کنند.
این نماینده مجلس با بیان اینکه مجلس آمادگی 
دارد در جهت توسعه بخش کشاورزی کمک کند، 
گفت: بخش کشاورزی هم در حوزه اشتغال و هم 
در حوزه دانش بنیان می تواند پیشــرو باشد و ما در 
بحث امنیت غذایی با جدیت از این بخش حمایت 

می کنیم.
وی همچنین به مناقشــه بین روسیه و اوکراین 
اشــاره کرد و گفت:   این مناقشــه بر روی امنیت 
غذایی بســیاری از کشــورها اثر گذاشته و ما باید 

در زمینه امنیت غذایی گام های مؤثری برداریم.

افزایش بهره وری و حذف دلالان 
»امتیاز« از رونمایی طرح ارتقاءبهره وری محصولات راهبردی کشاورزی گزارش می دهد؛

اخبار کوتاه 

بر اســاس این گزارش، در مهرماه امسال ۱۰۱ هزار تن پیاز به 
ارزش ۱۴ میلیون دلار به کشــورهای مختلف صادر شد این در 
حالی اســت که کشت پیاز در سال جاری به نسبت سال گذشته 
کاهش داشــته است.با شروع فصل زمســتان باز هم قیمت پیاز 
نجومی شــد. تا جایی که در برخی مناطق پیاز با قیمت بالاتری 
نســبت به موز عرضه می شــود. این محصول نیز همچون دلار 
وارد کانال ۴۰ هزار تومان شــده است. در این بین صادرات پیاز 
و احتکار آن دلیل اصلی گرانی پیاز شــناخته می شــود. با برهم 
خوردن نظام عرضه و تقاضا، قیمت پیاز به قیمت موز نزدیک شد. 
هفته گذشــته فروش پیاز در سطح خرده فروشی های سطح شهر 
حتی به کیلویی ۴۰ هزار تومان نیز رســید این در حالی است که 
قیمــت موز روز۶ دیماه در تره و بار ۴۴ هزار تومان قیمت خورده 
است. هر چند قیمت پیاز نسبت به هفته گذشته یک روند نزولی 
با شــیب ملایم پیدا کرد، اما همچنان ارزش آن نسبت به آذرماه 
بیش از دو برابر است.بنا به گفته مسئولان صنفی عرضه پیاز در 
میــدان تره بار کیلویی ۲۸ هزار تومان اســت؛ اما بعد از ورود به 

خرده فروشی ها به ۳۷ هزار تا ۳۸ هزار تومان می رسد.
چرا قیمت پیاز افزایش یافت؟

چندی پیش، مصطفی دارایی نژاد، رئیس اتحادیه بارفروشــان، 
دلیــل افزایش قیمت پیــاز را صادرات عنوان کــرد گفت: علت 
افزایش قیمت پیاز، صادرات اســت. بنا بر درخواســت پاکستان 
روزانه ۲۰۰۰ تن صادرات پیاز به این کشــور داشته ایم. در واقع 
پاکســتان پیاز ما را جارو می کرد. همچنین به عراق نیز صادرات 

محصولات کشاورزی داشتیم.
او ادامــه داد: به کشــاورزان اعلام کردیم که اگر قرار اســت 
صــادرات انجام دهند ابتدا باید نیاز داخــل را تامین کنند تا بازار 

داخل به چالش کشیده نشود و سپس به صادرات فکر کنند.
اما عبــاس مرادیان، نائب رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و 

ســبزی، نظر دیگری دارد. او در این باره می گوید: برخی فعالان 
ایــن صنف بر این باورند که صــادرات باعث افزایش قیمت پیاز 
شــده است. اما شواهد بازار نشان می دهد عرضه قطره چکانی در 

این میان تاثیرگذارتر بود.
او گفتــه که قطع به یقین نمی تــوان ادعا کرد با کمبود بار پیاز 
مواجه هســتیم؛ چرا کــه پیاز در انبار دلال هاســت و آنها برای 
افزایش قیمت، به صورت محدود این محصول را در بازار عرضه 

می کنند.

نائب رئیس اتحادیه فروشندگان میوه و سبزی ادامه داد: به نظر 
می رسد که قیمت پیاز تا یک ماه آینده همچنان صعودی باشد.

اواخر آذرماه بود که وزارت جهاد کشــاورزی عوارض صادراتی 
پیاز را از ۷۰ درصد به ۵۰ درصد کاهش داد که این امر می تواند 

در افزایش صادرات نقش به سزایی داشته باشد.
افزایش صادرات پیاز به رغم کاهش تولید

بر اســاس این گزارش، در مهرماه امسال ۱۰۱ هزار تن پیاز به 
ارزش ۱۴ میلیون دلار به کشــورهای مختلف صادر شد این در 

حالی اســت که کشت پیاز در سال جاری به نسبت سال گذشته 
کاهش داشته است.

بر اساس مقایسه ســال زراعی ۱۴۰۰ – ۱۴۰۱ نسبت به سال 
زراعــی ۱۳۹۹ – ۱۴۰۰ حــدود ۶ هزار هکتار کاهش ســطح 
زیرکشت و نزدیک ۴۰۰ هزار تن کاهش تولید داشته ایم که علت 

این امر وقوع خشکسالی و کمبود منابع آبی عنوان شد.
پیاز هم قیمت موز شد

نائب رئیس اتحادیه فروشــندگان میوه و ســبزی گفت: عرضه 
پیــاز در میدان کیلویی ۲۸ هزار تومان به معنی فروش ۳۷ تا ۳۸ 
هزار تومانی پیاز در سطح واحدهای صنفی است و اینگونه قیمت 
پیاز نزدیک میوه موز می شود؛ یک ماه پیش موز کارتون کوچک 
هنــدی، کیلویی ۳۰ هزار تومان بود و امــروز نرخ پیاز قرمز ۳۰ 

هزار تومان شده است.
اســماعیل مرادیان ، از کاهش ۱۵ تا ۲۰ درصدی مصرف میوه 
در یلدا خبر داد و افزود: امســال میوه های یلدای به وفور در بازار 
عرضه شد اما بنا به دلایل مختلف از جمله تورم موجود در کشور 

استقبال برای خرید مانند سال های گذشته نبود.
وی با اشــاره به افزایش نرخ انواع پیاز در میدان میوه و تره بار، 
تصریح کرد: پیاز قرمز کیلویی ۲۵ هزار تومان، پیاز دســت چین 
قرمــز کیلویی ۲۸ هزار تومان، پیاز زرد کیلویی ۲۳ هزار تومان و 

پیاز سفید ۱۸ تا ۲۰ هزار تومان شده است.
مرادیان با اشاره به برخی ادعاهای مطرح شده در زمینه افزایش 
قیمــت پیاز، گفــت: برخی فعالان این صنف بــر این باورند که 
صادرات باعث افزایش قیمت پیاز شده است اما شواهد بازار نشان 
می دهد عرضه قطره چگانی در این میان تاثیرگذارتر بوده اســت. 
قطع به یقین نمی توان ادعا کرد بار کم اســت چون پیاز در انبار 
دلال هاســت و آنها به صورت محدود برای افزایش شدن قیمت 

آن این محصول را در بازار عرضه می کنند.

خاندوزی: تورم کاهش یافته است
وزیــر امور اقتصــاد و دارایی توضیحاتــی را درمورد احتمال 

افزایش سود بانکی و نرخ تورم ارائه کرد.
ســید احســان خاندوزی در جمع خبرنگاران درمورد احتمال 
افزایش نرخ ســود بانکی توضیح داد: در مصوبه شــورای پول 
و اعتبار جزییات و ترتیباتی برای افزایش نرخ ســود، بیشتر در 
قالب اوراق گواهی ســپرده در نظر گرفته و مصوب شــده که 

بانک مرکزی در این باره اطلاع رسانی کند.
وزیــر اقتصاد ادامــه داد: در این مصوبه نرخ ســود برای هر 
کدام از سپرده های کوتاه مدت، بلند مدت و تسهیلات به طور 

جداگانه در نظر گرفته شده  است که امسال به اجرا می رسد.
وی درمورد آماری که درمورد کاهش نرخ تورم اعلام شــده 
اســت نیز اظهار کرد: بانک مرکزی درباره بازار ارز نوســانات 
قیمتــی را تحــت کنترل دارد امــا اتفاقا با توجــه به ماهیت 
شــاخص های اقتصادی که پس از ۱۲ ماه در شــاخص تورم 
شــاهد برگشت این شــاخص به ســطوحی که وجود داشت 
هستیم و تمام مدل های اقتصادی کاهش نرخ تورم را گزارش 
می دهند. تمام گزارش های بین المللی هم در مورد اقتصاد ایران 

تهیه شده گواه از کاهش نرخ تورم دارند.
به گفته خاندوزی، جلسات شورای عالی مبارزه با پولشویی در 
یک ســال و چهار ماه از شروع به کار دولت معادل چهار سال 
دولت گذشته برگزار شده و شاهد تحولاتی در فعالیت های این 

شورا هستیم.
وی با تاکید بر اینکه هدف شورای عالی مبارزه با پولشویی این 
اســت که امکان تامین مالی و گردش وجوه تخلفات اقتصادی 
اعــم از قاچاق مواد مخدر، کالا و ارز و فرارهای بزرگ مالیاتی 
و گردش های مالی مخل در بازارهای دارایی و ... را به حداقل 
برساند، عنوان کرد: تفاهم نامه ای که امروز بین مرکز اطلاعات 
مالی وزارت اقتصــادی، قوه قضاییه، فراجا، وزارت اطلاعات و 
ســازمان اطلاعات سپاه منعقد شــد در ادامه همین مسیر قرار 
دارد که از تمام ظرفیت های ســامانه های اقتصادی کشــور و 
دستگاه های نظارتی برای شناسایی سریع و مقابله به هنگام با 
تعداد اندکی از جریان های مالی که تاثیرات زیادی در نوسانات 

اقتصادی در حوزه تامین مالی قاچاق دارند، استفاده کنیم.
وزیر اقتصاد ادامه داد: همچنیــن برای تحرک خارجی مرکز 
اطلاعات مالی توافقنامه خوبی با کشــورهای همسایه به ویژه 
کشورهای اوراسیا منعقد شده امیدواریم این اقداماتی که در ۱۶ 
ماه گذشته انجام شده خروجی خود را در ماه آینده در پیشگیری 

از جرایم مالی در کشورمان نشان دهد.

 ترخیص نخستین محموله 
خودروهای وارداتی

نخســتین شــناور حامل محموله خودروهای وارداتی در بندرلنگه 
پهلو دهی و کار ترخیص این خودروها آغاز شد. این محموله خودرو 
شــامل ۲۲ خودرو از ۶ نمونه محصولات کیا ازجمله ســراتو، ریو، 
پیکانتو، پگاس، سونت )شاسی بلند( و اسپورتیج )شاسی بلند( است 
که پس از تخلیه در محوطه بندرلنگه در اسرع وقت جهت ترانزیت 
به گمرک شــهریار تهران بارگیری می شود. واردات خودرو از سال 
۱۳۹۷ تاکنون ممنوع شده بود که در اردیبهشت ماه امسال آزادسازی 
واردات خودرو در جلسه دولت ســیزدهم تصویب و شب گذشته از 
طریــق یک فروند شــناور لندینگ کرافــت وارد پایتخت ترانزیت 
خودروی کشور شد. بندرلنگه در حال حاضر مهم ترین بندر ایران در 
حوزه ترانزیت خودرو شــناخته می شود و سالانه خودروهای زیادی 
از طریق این خط به کشورهای مختلف از جمله عراق، افغانستان و 

کشورهای آسیای میانه ترانزیت می شود.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران:

 باوجود بارش ها، مشکل آب تهران 
حل نشد

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب تهران گفت: علی رغم اینکه در 
روزهای اخیر شاهد بارش باران و برف در تهران بودیم اما باتوجه به 
اینکه عمده بارش ها در بالادست سدها به شکل برف بوده، مشکل 
آب تهران حل نشده و لازم است که مشترکان همچنان به موضوع 

مدیریت مصرف حساس باشند.
محمدرضا بختیاری با بیان اینکه ذخایر ســدهای تهران وضعیت 
مناسبی ندارند، اظهار کرد: بارندگی هایی که اتفاق افتاد خوب است، 
امــا نکته ای که در مورد بارندگی ها وجود دارد این اســت که این 
بارش ها عمدتا در سرشــاخه و بالادست سدها عمدتا به شکل برف 
بوده و تبدیل به روان آب نمی شــود که بتواند مشــکل را در کوتاه 
مدت حل کند. وی تاکید کرد: بی شک این بارش ها نعمت هستند 
و برای فصول گرم ســال ذخیره خواهد شــد اما نکته ای که وجود 
دارد، باتوجــه به اینکه در پاییز بارندگی نداشــتیم و روان آب ایجاد 
نشد، بارش های اخیر خیلی به مخازن سدها کمک نخواهند کرد و 

آوردی برای رودخانه ها ندارند.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهران افــزود: باتوجه به این 
شــرایط در کوتاه مدت یعنی تا شب عید دچار مشکل هستیم و می 
بایســت هموطنان  تهرانی به موضوع مدیریت مصرف توجه ویژه 
ای داشته باشند چراکه در غیر این صورت دچار مشکل خواهیم شد.
بختیاری با اشــاره به نیاز آبی تهران، گفت: شهر تهران روزانه بین 
۲۹۰۰ تا ۳ میلیون مترمکعب مصرف آب شــرب دارد که بخشــی 
از آن از منابع آب ســطحی و بخشــی از منابع آب زیرزمینی تامین 
می شــود، ذخایر سدهای تهران کاملا در حالت بحرانی قرار گرفته 
و ذخایر نامناســبی دارند، اگرچه حجم مخزن سدهای تهران ۲۷۴ 

میلیون است اما کل این آب قابل برداشت نیست.
وی با بیان اینکه بخشــی از این منابع حجم مرده سد است و نمی 
توان روی آن حساب کرد، ادامه داد: به همین دلیل وضعیت تهران 
مناســب نیست و این بارندگی هایی که اتفاق افتاده نباید این تصور 
را ایجاد کند که مشــکل آب تهران حل شــده اســت و دیگر هیچ 
مشکلی برای تامین آب پایتخت وجود ندارد، از تابستان تا کنون در 

نقطه تنش آبی هستیم.
به گفته مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب تهران با توجه به اینکه 
اکنون شــاهد ورودی به سدها هستیم و  نمی توان میزان دقیق آن 
را مشخص کرد، لذا می توان در مورد کسری نیز اظهار نظر قطعی 
کنیم اما به دلیل برودت هوای بالادســت سدهای پنجگانه تهران 
میزان ورودی مناســب نیست، مخازن سدهای تهران در سال های 
نرمال در این برهه زمانی حدود ۷۰۰ میلیون مترمکعب آب داشت، 
یعنی نســبت به ســال های نرمال حــدود ۴۵۰ میلیون مترمکعب 

کسری مخازن داریم.

پیاز وارد کانال 40 هزار تومان شد

سبقت پیاز از موز!


